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Büszkén emlékezünk 
jász és kun őseinkre 

Nemzeti ünnepünk, a Jászkun Re-
demptio ünnepe. Ez a nap jelenti 

számunkra, jászok és kunok szá-
mára a szabad önrendelkezésünk megváltását, melyért redemptus őseinknek 
súlyos árat kellett fizetniük. 

Abba, hogy I. Lipót császár zálogba adta a Német Lovagrendnek a török hó-
doltság alól felszabadult Hármas kerületet: a Jászságot, a Kiskunságot és 

a Nagykunságot, megszüntetve ezzel a vérükkel adózó jászok és kunok örökös 
szabadságjogait, őseink nem nyugodhattak bele. Vállaltak minden nehézséget, 
és óriási erőfeszítéssel visszavásárolták régi kiváltságaikat, amit Mária Terézia 
magyar királynő az 1745. május 6-án kiadott, Redemptio kiváltságlevelével is-
mert el. 

Bennünket, kései utódokat is évről évre bizonyságtételre kötelez a Jászkun 
Emléknapban testet öltő lelki erő, egység és összefogás emléke. A jászok és 

a kunok tette az egész Magyar Nemzet számára példát szolgáltat a közösség és 
a szabadság iránt érzett elkötelezettségből, bátorságból és kitartásból egyaránt. 

A jelenlegi küzdelmes, nehéz időkben is emlékezzünk az identitásunkhoz mél-
tó módon, merítsünk az őseink példamutatása által táplált, teremtő erőből 

és adjunk hálát azért, hogy mi, jászok és kunok nap mint nap megélhetjük ösz-
szetartozásunk élményét.    

1745. május 6.

Hubai Imre, 
a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Közgyűlés elnökének gondolatai 
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- Melyek a fő tapasztalatai a 2014-2020 közötti uniós fej-
lesztési ciklusnak?

- A Terület- és Településfejlesztési Operatív Program (TOP) 77 
településre dedikált 53,786 milliárd forintos megyei kerete ter-
hére eddig 68,242 milliárd forint megítélt támogatás érkezett a 
megyébe, 382 projekt részére (Szolnok Megyei Jogú Város külön 
dedikált kerettel rendelkezett.) A támogatások 25%-át kapták a 
Jászság települései, 30%-át Törökszentmiklós – Mezőtúr – Kun-

Hazánkban az elsők között fogadta el a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Közgyűlés a 
2021-2027 közötti területfejlesztési dokumentumokat. Lakatos Istvánt, a Térségfej-
lesztési és Külügyi Iroda vezetőjét arról kérdeztük, milyen fejlesztési koncepció mentén 
haladnak.

Elkészültek az új fejlesztési időszak 
megyei tervdokumentumai

szentmárton térsége nyerte el, 33%-át a Nagykunság és Tisza-
füred térsége és 12%-át – Szolnok városa nélkül – a Szolnoki 
járás települései. A megyei önkormányzat saját projekteket is 
megvalósít, köztük olyan gazdaságfejlesztési célú programo-
kat, melyek direkt segítik a felzárkóztatást. Összességében si-
keres fejlesztési ciklust zárunk 2023-ban.

Jász-Nagykun-Szolnok megyébe, eddig 382 projekt részére, 
68,242 milliárd forint megítélt támogatás érkezett. 
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- Milyen tervezési folyamatok zajlottak le a 2021-2027-es 
fejlesztési időszak megalapozása érdekében? Milyen doku-
mentumok készültek?

- 2020 őszén kezdtük meg a 2021-2027-es fejlesztési idő-
szakra szóló tervdokumentumok elkészítését. Elkészült a me-
gyei területfejlesztési koncepció, a megyei területfejlesztési 
program, valamint ezek társadalmi, gazdasági és környezeti 
hatásvizsgálata. A 2021-2027-es hazai regionális operatív prog-
ram, a Terület- és Településfejlesztési Operatív Program Plusz 
(TOP Plusz) megyére biztosított tervezhető fejlesztési forrása 
felhasználását szabályozó megyei integrált területi program pe-
dig jóváhagyás előtt áll. 

- Melyek a fejlesztés főbb irányai, melyek a kiemelt közeli 
és távolabbi célok?

- Fejlődési szempontból egy dinamikusabb Duna-Tisza közi me-
gyefélre és egy belső periféria jellegű, keleti, tiszántúli megyefélre 
oszthatjuk a megyét. A célok lényegében négy pillérre épülnek: a  
teremtett és épített környezet fenntarthatóságának és működő-
képességének biztosítására, a jövőbeni szükségletek feltételei-
nek megalapozására, a megye dinamikusabb nyugati fele fejlő-
dési ütemének fenntartására és a tiszántúli térségek fokozatos 
dinamizálására. 

Ezek alapján a szlogenesített jövőkép szerint: „Jász-Nagy-
kun-Szolnok megye növekvő társadalmi-gazdasági súlyú három 
táj egysége”.

- Milyen források állnak rendelkezésre a 2021-2027-es fej-
lesztési ciklusban a megye fejlesztésére?

- A 2021-2027-es uniós fejlesztési ciklusban a Terület- és 
Településfejlesztési Operatív Program Pluszban (TOP Plusz) 
nagyságrendileg azonos forrás – 88,752 milliárd forint - fog 
rendelkezésre állni, mint amennyit a 2014-2020-as ciklusban 
felhasznált a megye 77 települése és Szolnok városa. A for-
rásfelhasználás területei lényegében megegyeznek az előző 
cikluséval. Lényeges különbség, hogy nem lesz külön kerete a 
megyeszékhelynek, hanem a teljes megyei keretből részesedik. 

Így Szolnok Megyei Jogú Város és a hozzá tartozó 13 tele-
pülés a források valamivel több mint negyedét használhatja fel. 
A keret 10-10%-át a felzárkóztatandó Jászapáti járás és Kunhe-
gyes járás kapja, a többi forrásból pedig a Jászberény térsége, 
Karcag – Tiszafüred térsége, valamint Törökszentmiklós – Me-
zőtúr – Kunszentmárton térsége részesül.
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„Szerencsére az utóbbi években 
kiemelkedő mennyiségű útfelújítási 
projekt lebonyolítására nyílt lehe-
tőségünk, elsősorban a mellékút 
hálózatunkon. Így a több évtizedes 
elmaradások után, az utazóközön-
ség számára most válik igazán 
érezhetővé ezen beavatkozások 
komfortnövelő hatása. Társasá-
gunk Országos Közúti Adatbankja 
minden évben részletes állapot-
felmérést készít a kezelésünkbe 
tartozó közúthálózatról, ez segíti a 
tervezést.”

Javulóban megyénk útjai  
– a társadalmi igényeket is figyelembe veszik

Az utóbbi években számos út megújult megyénkben, továbbra is vannak azonban olyan 
szakaszok, ahol meglehetősen elöregedett, leromlott állapotú a burkolat. A jelenlegi és 
közeljövőben kezdődő munkálatokról kérdeztük Kovács Pétert, a Magyar Közút Non-
profit Zrt. Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Igazgatóságának vezetőjét.

Kovács 
Péter
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- A tavasz beköszöntével a megye több térségében is útépí-
tési munkák kezdődtek. Ezek közül melyek a legfontosabbak?

- Közel húsz helyen kezdődtek el, illetve várható, hogy a kö-
zeljövőben indulnak a munkálatok. Három helyszínen – a 3226. 
jelű úton Jászladánynál, a 3216. jelű úton Abádszalóknál és a 
46334. jelű mellékúton Tiszaföldvárnál már át is adtuk a terü-
letet a kivitelezőnek. A kivitelező kiválasztására irányuló eljárás 
folyamatban van számos más esetben, többek között a 3225. 
jelű úton Besenyszögnél két szakaszon is, a 3217. jelű úton Ti-
szaszentimre térségében, a 4631. jelű úton Mezőtúron a szar-
vasi komp felé vezető úton vagy például a 4627. jelű út Mező-
hék-Martfű közötti szakaszán.

- Hol várható még ezeken túl felújítás a közeljövőben?
- Előkészítés alatt állnak további útfelújítási programok, me-

lyek közül a kiemelt társadalmi igények megvalósítása érdeké-
ben különösen fontos három, a megyénket érintő projekt. Ezek 
a 46. számú Törökszentmiklós-Endrőd-Mezőberény főút mint-
egy 20 kilométeres szakaszának felújítása Törökszentmiklós 
és Mezőtúr között, a 4. számú Budapest-Debrecen-Záhony főút 
fegyverneki kereszteződésében körforgalom építése, illetve a 

32132. jelű, jásziványi 
bekötő út felújítása. Az 
idei évre tervezett felújí-
tások beruházási ösz-
szege egyébként több, 
mint 13 milliárd forint.

- Vannak-e olyan 
útszakaszok, amelyek 
sürgős felújításra szo-
rulnak, de forrás még 
nincs a munkálatokra?

- Megyeszerte több rossz állapotú, elöregedett burkolatú út-
szakaszt találunk, melyek azonnali útfelújítási beavatkozásokat 
igényelnének, ezek közül nehéz kiemelni bármelyiket is. Ezért 
társaságunk kihasznál minden lehetőséget annak érdekében, 
hogy forrást teremtsen ezen halaszthatatlan beruházások el-
indításához. A felújítási munkákra vonatkozóan javaslatokat 
teszünk, a beruházásokat pedig külön erre a célra indított prog-
ramokon keresztül, elrendelés alapján és az ahhoz szükséges 
források biztosítását követően indíthatjuk el. Általánosságban 
elmondható, hogy egy-egy útfelújításnál nemcsak az adott út-
szakasz műszaki paramétereit és állapotát vesszük figyelembe, 
hanem olyan tényezőket is, minthogy az adott út milyen úthá-
lózati szerepet tölt be, mekkora forgalmat bonyolít le, járási, 
térségi központokat köt-e össze, a felújítása milyen gazdasági 
eredményeket generálna, mekkora a munkahelymegtartó vagy 
-teremtő szerepe, és természetesen a felújítások költsége is fon-
tos szempont. Végezetül szeretném elmondani, hogy a szüksé-
ges felújítások megvalósításáig a megyei úthálózat járhatóságát 
a területileg illetékes mérnökségünk - az úthálózat többi elemén 
kialakult burkolatállapot és a rendelkezésre álló kapacitás figye-
lembe vételével - továbbra is igyekszik biztosítani.
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A fórumon a következő évek megyei fejlesztési elképzelései-
ről egyeztetett a miniszter a megye és a város vezetőivel, a tér-
ség országgyűlési képviselőivel.

Palkovics László az Északkelet-magyarországi Gazdaságfej-
lesztési Zóna 2030-ig szóló fejlesztési koncepcióinak áttekinté-
sét követően elmondta: mintegy 1900 milliárd forint jut a megyé-
re és Szolnokra a program költségvetéséből. Kitért arra, hogy a 
tervek között szerepelnek direkt gazdaságfejlesztési projektek, 
többek mellett a hadiipar, a vasúti járműgyártás, a másodlagos 
nyersanyagipar területén, utóbbira példa a karcagi Elektronikai 
Hulladékhasznosító Központ. A tervezett gazdasági fejleszté-
sekhez természetesen megfelelően képzett szakemberekre van 
szükség, így a Szolnoki Szakképzési Centrum további megerő-

Jász-Nagykun-Szolnok megye és Szolnok elképzelései jól illeszkednek Magyarország gazdaságfejlesz-
tési irányaihoz és a helyi vállalkozások igényeihez egyaránt – hangsúlyozta Palkovics László innovációs 
és technológiai miniszter, az Északkelet-magyarországi Gazdaságfejlesztési Zóna komplex fejlesztésé-
ért felelős kormánybiztos a közelmúltban rendezett szolnoki konferencián.

Közel kétezer milliárd forint jut  
a megye gazdaságfejlesztési terveire
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sítése is rendkívül fontos. Ugyanakkor szükséges a közlekedés, 
az utak fejlesztése, a városokat falvakkal összekötő utak állapo-
tának javítása, a vidéki letelepedés támogatása – tette hozzá.

Hubai Imre, a megyei közgyűlés elnöke történelminek nevezte 
ezt az eseményt, amely nagy mértékben megszabja a követke-
ző tíz év fejlesztési irányait. Kiemelte, hogy a turizmus, az agrá-
rium, az élelmiszeripar azok a területek, amelyeket fejlesztéssel 

a megye a javára tud fordítani. Az úthálózat rekonstrukciója, a 
Zagyva, a Tisza, a Körösök hasznosítása, a hordalék, a biomasz-
sza és a körforgásos gazdálkodás olyan területek, amelyekben 
óriási innovációs lehetőség van. 

Szalay Ferenc, Szolnok polgármestere hangsúlyozta: a város 
a MÁV-Start és a Stadler együttműködésének köszönhetően 
a vasúti gépgyártás központjává válhat az országban, erre az 
alapra lehet építeni. Végül köszönetet mondott az elmúlt 18 
hónapban végzett előkészítő munkáért és idézte a Palkovics 
László által korábban mondottakat. Eszerint az a legfontosabb 
kérdés, hogy miként lehet Kelet-Magyarországot a nyugat-ma-
gyarországi szintre felhozni.
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- Hogyan került a Hetényi Géza kórház élére?
- A megyei közgyűlésnek első alkalommal 2010-től lettem tagja, alelnöknek pedig 2015-ben 

kértek fel, amikor a jászberényi kórház gazdasági igazgatója voltam. A felkérést egy ciklusra vál-
laltam el, sosem tartottam ugyanis politikusnak magam. Elsődlegesen közgazdász vagyok és 
a szakma mindig is jobban vonzott, mint a politika. Ám a felkérés szempontjai között szerepelt, 
hogy a TOP-os források tekintetében a megyének komoly segítséget tudok nyújtani szakmai 
tapasztalatom alapján. Végül úgy döntöttem, elvállalom az alelnöki felkérést. Ekkor még nem 
sejtettem, hogy a megyei közgyűlés elnöke országgyűlési képviselő lesz, s engem jelölnek utódjá-
nak. Bár nem volt könnyű döntés, de végül igent mondtam. Rendkívül pozitívan tekintek vissza a 
megyei önkormányzatnál töltött időszakra, ám a ciklus végén szerettem volna visszatérni a szak-
mába. Az egészségügyből indultam és oda is érkeztem vissza. Dr. Bene Ildikó, a Hetényi kórház 

Piroska Miklós a kórházak világából érkezett a megyei közgyű-
lésbe, a megyei önkormányzat elnöki posztját is betöltötte, majd 
visszatért az egészségügybe.

Láthatatlan ellenséggel 
küzdünk nap mint nap – Piroska Miklós a Covid- 
járvány közepén vette át a Hetényi kórház irányítását

Piroska Miklós



9

9

Rovatcím

főigazgatója megkeresett, hogy fej-
lesztési igazgatóként számítana rám. 
Örömmel vállaltam ezt a feladatot, 
hiszen a menedzsment több tagját is 
ismertem, jó együttműködés jellemez-
te a múltbéli közös munkát.

- A kórházban pedig hamarosan 
hasonló helyzetbe került, mint a köz-
gyűlésben...

- Speciális helyzetben kerültem a 
főigazgatói székbe, hiszen elődöm 
itt is új feladatot kapott az Országos 
Kórház Főigazgatóság főigazgató-he-
lyetteseként. Valóban hasonló helyzetben találtam magam, 
mint amikor közgyűlési elnöknek felkértek. Megértve a felém 
megfogalmazott szakmai szempontokat, az itteni kollektíva 
összefogása érdekében úgy döntöttem, hogy elfogadom ezt a 
megtisztelő és felelősségteljes feladatot kollégáim támogatása 
mellett. Az OKFŐ megalakulásával egy formálódó együttműkö-
dés, feladat- és hatásköri változás van folyamatban. A korábbi 
térségi igazgatósági feladatok jelentős része a megyei kórhá-
zakra hárul. Szerencsére kifejezetten jó az együttműködés a 
városi kórházakkal, ami nagymértékben hozzájárul elsődleges 
feladatunk megvalósításához, a biztonságos betegellátáshoz.

- A Covid-világjárvány miatt ráadásul az egész ellátási rend 
felborult. Miként tudott alkalmazkodni a kórház?

- Az egészségügyi ellátórendszert olyan kihívások elé állította 
a járvány, amire nem volt példa az elmúlt évtizedekben. Látha-
tatlan ellenséggel való küzdelemben élünk nap mint nap, ami 

megköveteli mindannyiunktól, hogy át-
szervezzük az ellátásokat és a szüksé-
ges kapacitásokat biztosítsuk. Ezúton 
is kalapot emelek az ellátásban részt-
vevő minden kolléga előtt, hiszen egy 
olyan betegséggel kell megküzdenünk, 
amelyet valójában még nem ismerünk. 
Ez mind fizikailag, mind pszichésen 
rendkívül nagy leterhelést jelent.

- Szerencsére azért komoly társa-
dalmi támogatást tudhatnak maguk 
mögött a kórházi dolgozók.

- Elsődlegesen az ágazattól érkezik tá-
mogatás, hiszen a Covid-költségeket országos szinten külön gyűj-
tik és számolják el. Megyei szinten ez már az egy milliárd forintot 
is meghaladta. Emellett csak a Hetényi Géza Kórházért Alapítvány 
az elmúlt tíz esztendő alatt több száz millió forintnyi adományt 
kapott, legnagyobb volumenben Szolnok város önkormányzatától 
és a térségi cégektől. A közelmúltban a kórház történetének leg-
nagyobb támogatása érkezett magánszemélytől, amikor közel 70 
millió forintnyi örökséget hagyott egyik osztályunkra egy kanadai 
magyar házaspár.

- A mostani helyzetben lehet szó a kórház fejlesztéséről?
- A járványhelyzet miatt az élet nem állhat meg, folyamatban 

van három beruházás, milliárdos volumenben. Ezek az egyna-
pos sebészeti, a gyermekpszichiátriai és a felnőtt pszichiátriai 
ellátást érintik. Emellett a 2020-as EU-s források maradványa-
iból KEHOP-os energiaracionalizálási és egyéb projekteket is 
tervezünk.
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Alapítói közül Fodor Gusztáv tiszaszentimrei református 
lelkész már jó néhány évvel ezelőtt tevékenyen részt vállalt a 
Magyar Református Szeretetszolgálat működésében, komoly 
tapasztalatokkal és kiterjedt külföldi kapcsolatokkal indult te-
hát az új egyesület. Az elmúlt időszakban számos jótékonysági 
akció fűződik már a Tisza-tavi Keresztyén Polgári Kör nevéhez. 

Ezek közül is kiemelkedő volt, amikor a Jász-Nagykun-Szol-
nok Megyei Önkormányzat közreműködésével megyénk szoci-
ális otthonaiba juttattak el jó minőségű bútoradományokat.

A Hollandiából, magánszemélyek felajánlásából érkezett szé-
kek, ülőgarnitúrák, szekrények, íróasztalok, matracok, plédek, 
ágyneműk elsőként Pusztataskony, Törökszentmiklós, Újszász, 
Jászapáti idősotthonaiba kerültek, ám az adományozók tervei 
szerint a holland bútorok megyénk valamennyi szociális ottho-
nába eljutnak.

A közelmúltban ruhaadományokkal segített a polgári kör 
több helyszínen is. Többek között óvodai játékokat, berendezési 
tárgyakat juttatott el Örményesre, illetve nagyszabású gyűjtést 
rendezett a karcagi Kátai Gábor Kórház dolgozói javára.

 Élet❤️Mentés❤️Másként címmel lakossági jótékonysági ak-
ciót hirdettek, melynek köszönhetően három ország nemzetkö-
zi összefogásának és a térségünkben élők nagylelkű adomá-
nyaiként több mint másfél millió forint értékű tartós élelmiszert 
– csokoládé, frissítők, kávé, tea, keksz – adhattak át a kórház 
vezetőinek, dolgozóinak. 

Kedves, lelkesítő szív alakú üzenetek mellett, a Hubai család 
jóvoltából egy nagyobb összegű alapítványi felajánlás és 50 da-
rab pizza is érkezett az egészségügyi intézmény dolgozóihoz.  

Az akció azonban még nem ért véget, aki szeretne csatla-
kozni, május 31-ig bármikor megteheti.

Bár az elesettek támogatása mindig fontos, a járvány sújtot-
ta helyzetben igazán elsődlegessé válik, hogy segítő kezet 
nyújtsunk egymásnak. A Tisza-tavi Keresztyén Polgári Kör 
ezt felismerve alakult néhány hónappal ezelőtt.

Segítő kezet nyújtanakösszefogás a covid alatt
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A Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Közgyűlés új tagja Sza-
bó Ferenc Lajos (FIDESZ-KDNP). A mandátum Fehér Petra, a 
Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Közgyűlés tagjának lemondásá-
val üresedett meg, amit a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Területi 
Választási Bizottság 2/2020.(XII.14.) számú határozatával adott 
ki a 36 éves mezőtúri vállalkozónak. A megbízólevelet január 
végén dr. Gulyás Zoltán, a JNSZ Megyei Területi Választási Bi-
zottság elnöke nyújtotta át az új közgyűlési tagnak, az eskü leté-
telében Hubai Imre, a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Közgyűlés 
elnöke működött közre.

Horváth Aliz, a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei 
Roma Nemzetiségi Önkormányzat képviselője le-
mondott megbízatásáról. A megüresedett man-
dátumot a Területi Választási Bizottság a jelölő 
szervezet (FIROSZ) nyilatkozata alapján Farkas 
Lászlónak adta ki, akinek megbízólevelét március 
utolsó napjaiban ugyancsak dr. Gulyás Zoltán, a 
Területi Választási Bizottság elnöke adta át Hubai 
Imre, a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Közgyűlés 
elnöke jelenlétében.

Új képviselők vették át mandátumaikat
Az elmúlt időszakban több változás is történt  

különböző megyei szintű testületekben

Farkas László

Szabó Ferenc Lajos
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A természet megújulásának, a tavasznak 
ősi szimbóluma a zöldág, melyet tavasszal 
emberemlékezet óta kitűznek a házakra, ud-
varokra vagy körbehordoznak a falvakban. 
Jászberény tanyavilágában az volt a szo-
kás, hogy pünkösd hajnalán felszalagozott 
bodzafával és piros pünkösdi rózsával díszí-
tették a házak elejét, kapukat, kerítéseket. 
Jellegzetes szokás volt magyar nyelvterü-
leten a pünkösdi királyválasztás. Jókai Mór: 
Egy magyar nábob című regényében színes 
leírást ad a kunmadarasi pünkösdi királyvá-
lasztásról. Pünkösd harmadik napján a kun-
sági legények vetélkedtek e kitüntető címért. 
A viadal győztese lett a pünkösdi király, aki-
nek hivatala egy teljes évig, vagyis a követ-
kező pünkösdig tartott. A pünkösdi királyt 
különböző kiváltságok illették meg: ő volt a 
legények között az első, a többiek engedel-

mességgel tartoztak neki, a leányok verseng-
tek a kegyeiért, ingyen ihatott a város kocs-
máiban, hivatalos volt minden mulatságba, 
állatait ingyen őrizték, s ha bármiféle kárt 
okozott, nem büntethették meg. 

A pünkösdi szokások másik csoportja a 
pünkösdi királynéjárás, a pünkösdölés, mely-
ben a résztvevők királynét választanak és ta-
vaszköszöntő pünkösdi énekkel járnak házról 
házra, és áldást kívánnak a háziakra. 

Vallási értelemben pünkösd a Szentlélek 
alászállásának, az emberi lélekbe költözésé-
nek az ünnepe, mely a keresztény hit és egy-
ház kialakulásához vezetett. A karácsonyhoz, 
húsvéthoz hasonlóan ez is kétnapos ünnep, 
pünkösdvasárnap és pünkösdhétfő, bár meg-
említik pünkösd harmadik napját, pünkösd 
keddjét is. Pünkösd szombatja (előnapja vagy 
vigiliája) pedig szigorú böjt. 

Pünkösdre zöldellnek a mezők, nyílnak a virágok, ün-
nepel a természet és benne az ember is. A pünkösdi 
népszokások jórészt tavaszköszöntő szokások a Jász-
kunságban is. 

Pünkösd – a tavasz ünnepe
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A mezőtúri holtágrendszer a Hármas-Körös szabályozása 
idején jött létre az 1860-1870-es években. A holtágak nemcsak 
a tájformálásban töltenek be fontos szerepet, hanem páratla-
nul gazdag növény- és állatvilágukkal is.

A Peresi-holtág az ország negyedik leghosszabb holtága 
a maga 27,6 km hosszúságával. A holtág alsó végénél lévő 
peresi gátőrház mellett 1902-ben gőzüzemű szivattyútelep 
épült, amely most a Körösvölgyi Természetvédelmi Terület 
bemutatóháza. A gépházban még eredeti állapotú gőzgépek 

és szivattyúk vannak, amelyek a korabeli magyar ipar és víz-
gazdálkodás büszkeségei. A Harcsási-holtág kiemelkedően 
gazdag madárvilággal rendelkezik, és itt található a térség 
első csatornaőrháza. Kiemelkedő ipari emlék a Túr (Berettyó) 
beszakadásánál megépült zsilip, a Túrtő is.

Ma a holtágrendszer elsősorban belvíz- és öntözővíz-táro-
zó, de jelentős horgászvíz is egyben. Emellett a térségben élők 
kirándulási, turisztikai, rekreációs célpontja, amely különleges 
értéke megyénknek.

Közép-Európa harmadik leghosszabb holtágrendszerét Mezőtúr határában találjuk. Az Alföld bővelkedett a 
vizekben a 19. századi folyószabályozások előtt, s ezután alakult ki a régiót jellemző sűrű holtágrendszer, 
amely még őrzi az egykori természetes vízfolyások formáit.

Az egykori természetes vízfolyások nyomait őrzi a holtágrendszer

Megyei értékeink



14

Rovatcím

A tiszavirágzás igazi hungarikum. Napjainkban 
szinte már csak a Tiszára korlátozódik és különösen 
jól megfigyelhető a folyó megyénkbeli szakaszán. 
Nem véletlenül került hát be Jász-Nagykun-Szolnok 
Megye Értéktárába.

A tiszavirág (Palingenia longicauda) látványos 
rajzása révén közismert kérészfajunk. Rövidnek gon-
dolt élete legendás, közmondásos, azt azonban keve-
sebben tudják róla, hogy lárvája az imágóvá vedlést 
megelőzően három éven át az agyagos partfalban 
él, és a folyóvizekben rendkívül fontos szerepet lát el, 
úgy is mint a táplálkozása révén a víz tisztítója, úgy is 
mint más élőlények (pl. halak) tápláléka.

A színpompás rovar 8-12 centiméter hosszú, szár-
nyfesztávolsága eléri a 6-7 centimétert. 

Felejthetetlen élmény, ha valaki látta már a rovar 
nyár eleji rajzását, az úgynevezett násztáncot. A tisza-
virág rajzása az esti órákban kezdődik, és körülbelül 
három órán át tart. A párzást követően a nőstények a 
víz felszínére rakják petéiket, amelyek lesüllyednek, s 
ismét indul a hároméves körforgás.

Temető a Tisza, mikor kivirágzik… - szól a nóta és valóban: a kérészek szemet gyönyörködtető rajzása csu-
pán néhány óráig tart. Látványos násztáncuk naplemente előtt néhány órával kezdődik, s mire besötétedik, 
tiszavirágok ezreinek tetemét sodorja a szőke folyó.

Páratlan értékünk a kérészek látványos tánca
Megyei értékeink
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Az egykor Európa-szerte elterjedt faj napjainkra a kontinensről 
szinte teljesen eltűnt. A legóvatosabb becslések szerint is a faj 
az egykori európai elterjedési területének legalább 95 százalékán 
kihalt. Tömegesen már csak a Tiszában és mellékfolyóiban él. Kü-
lönleges és védett rovarunk. Az úgynevezett tiszavirágzás külön-
leges természeti jelenség, amely minden év júniusának közepén 
megfigyelhető Jász-Nagykun-Szolnok megyében a Tisza mentén. 

A megyében élők figyelemmel kísérik a kirajzás időszakát, 
amely a kalendáriumban jeles napnak számít a térségben. Egyedi, 
sajátságos kapcsolat ez ember és az állatvilág között, amely kü-
lönleges, megőrzésre érdemes értékünk.

 
 

Megyei értékeink
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„Ahol élünk” – Jász-Nagykun-Szolnok megye
Kiadja: Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Önkormányzat a „Megyei identitásfejlesztés Jász-Nagykun-Szolnok megyében” című  

TOP-5.3.2-17-JN1-2018-00001 projekt keretén belül. 
A kiadásért felelős a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Önkormányzat. Minden jog fenntartva. 

Az esetleges nyomdai hibákért a kiadó felelősséget nem vállal. 

Ízelítő hagyományos megyei nyári fesztiválokról
(Az idei rendezvények megtartása a járványhelyzettől függ.)

Kevi Juhászfesztivál

Szolnoki Gulyásfesztivál

Csángó Fesztivál


